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В статье анализируются правовые позиции Конституционного Суда РФ, в которых конституционное по-
ложение о земле как основе жизни и деятельности народов, проживающих на соответствующих территориях, 
нашло свое отражение в качестве аргумента, обосновывающего позицию органа конституционного судебного 
контроля. Делается вывод, что Конституционный Суд РФ вкладывает различный конституционно-правовой 
смысл в указанную норму в рамках ее интерпретации в зависимости от характера спора. Сделанные выводы, 
в частности, позволяют проследить тенденции правозащитной деятельности Конституционного Суда РФ в 
сфере защиты прав на землю.
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The article analyzes the legal positions of the constitutional Court of the Russian Federation, in which the con-
stitutional provision on land as the basis of life and activity of peoples living in the respective territories is reflected 
as an argument justifying the position of the constitutional judicial control body. It is concluded that the Constitu-
tional Court of the Russian Federation puts a different constitutional and legal meaning in the specified norm within 
its interpretation, depending on the nature of the dispute. The conclusions made, in particular, allow us to trace the 
trends in the human rights activities of the Constitutional Court of the Russian Federation in the field of land rights 
protection.
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